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Noter fra dialogmødet 11. september 2018 

 

Ninna Hedeager Olsen og Niko Grünfeld, borgmestre:  
TMF, natteliv, med en lille smule fest, men også hvor borgerne kan sove. 
En balance, gerne nogle bud på, hvordan vi kommer der hen. 
 
 
Thomas Jacobsen, Direktør i Kultur- og Fritidsforvaltningen 
Gang i et tættere samarbejde 
Ikke kun et spørgsmål om regulering 
Mange forskellige myndigheder 
Udfordring med festen i gaden  
Har kontaktet Roskilde Festivalen 
Brug for bedre koordinering 
Brug for bedre/flere kompetencer 
Sker i Stockholm, London, Amsterdam 
 
Punkt 2; nattelivsværter rundt om i byen, målet er en dialog om natten og et arbejde i løbet af ugen. 
 
Fysiske inddeling af byen, hvor må der være fest, og hvor må der ikke  
 
Alt i alt er det vigtigt at vi står sammen om at finde løsninger. 
 
Nattelivsværter. Der er en koordinering af og involvering af alle de interessenter, der er involveret i 
nattelivet. Der er mange aktører, men der mangler nogle i mellemrummet, som kan hjælpe med at 
samle op og arbejde videre. 
 
Fingeren på pulsen, kompetencerne er afgørende i arbejdet med at ændre adfærd 
 
Roskilde, afslappet tilgang, indledningsvis. 
 
Bent Lohmann om nattelivsværter:  
Del af svaret (det Natteravnene kunne), savner den “øvede” betjent (midaldrende, bamse), som kan 
få folk til at slappe af, og ikke hiver blokken op som det første. Dialog med de unges forældre, to 
grupper, dem som er under 18; kan kun feste på gaden. Og dem som er på vej mellem 
stederne./beværtningerne. 
 
Lotte Juul:  
Gerne mere gående, patruljerende politi på gaden. Og bøder i yderste konsekvens. Der er grænser 
for dialogen.  
 
Danske Restauranter og Cafeer (DRC):  
Oslo, bøder  
Amsterdam, dialog med nattelivsværter - begge ting virker.  
Det der foregår udenfor falder lidt mellem stolene, snak om bidrag til fælles indsats. 
 
Politiet:  
Spil på så mange parametre så mulige, på hele paletten, flere forskellige aktører. 
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Roskilde Festivalen: 
Samarbejde mellem de forskellige aktører. Samarbejde med Københavns gadeteam, giver mulighed 
for brug af de mange, forskellige kompetencer. 
 
Snak om kompetencer.  
 
Bent Lohmann:  
Dørmanden er ikke ansat til at lave crowd control.  
 
Erik, Nørrebro Lokaludvalg:  
Tag “festen” i opløbet, den er ved at brede sig fra Indre By til Nørrebro. 
 
7/11:  
Sælger ikke til folk under 18, ikke lovligt (red. blev senere korrigeret ift. Øl og vil må gerne sælger 
til unge mellem 16-18 år. Der arbejdes med at sikre kontrol med ID mv.  
 
De unge bliver forsynet et eller andet sted fra. 
 
Netto:  
begrænset tobakssalg (sundhed) der overvejes andre tiltag. Den største udfordring er at spørge om 
id, og turde spørge. Har taget konsekvensen og med to eksterne vagter, svært at styre de unge 
mennesker, lukker nu kl. 24. 
 
Ordstyrer: Det koster noget at have principper  
 
HORESTA: 
Spørger om, hvorfor man kan købe alkohol, men ikke tobak. opfordre borgmestrene til at rette 
henvendelse til Folketinget og ændre grænsen for, aldersmæssigt, man må købe alkohol. 
 
Lotte Juul præsenterede beboerplancher: 
Natteliv i balance, er det muligt at vi får det? 
820 bevillinger, 40.000 beboere i Indre By. 
436 bevillinger 7.000 beboere i Middelalderbyen 
Hilser stop for nye bevillinger velkommen.  
 
Københavns Beboernetværk mener, at kommunalpolitikerne kan regulere. 
Klip i bevillingen, når restauratørerne ikke overholder reglerne.  
De unge får lov til at tisse i porten og brække sig på offentlig gade. 
 
Niko Grünfeld:  
Jo flere klager jo bedre dokumentation. Og bedre mulighed for at regulere.  
Den nye undersøgelse viser, hvordan det står til.  
Der ses nu på et varslingsstop i indre by.  
 
Ninna Hedeager Olsen: 
Konsekvenser ift. Udeserveringer, når der er hegnet af.  
Besluttet øget tilsyn, og en gradvis konsekvens for de som har udeserveringer.  
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Der skal finde en bedre måde at regulere overtrædelser for udeserveringer. 
 
Sally Mountfield: 
Det handler om balance - hvad skal vi have mere af og hvad skal vi have mindre af.  
 
DRC: 
De restauratører, som ikke opfører sig ordentligt, skal mærke konsekvenser. Stil øgede krav til 
restauratørerne, fjern de som ikke kan overholde reglerne. 
 
Ninna Hedeager Olsen: 
 Indre By har nok nået et mætningspunkt. 
 
Kultur- og Fritidsforvaltningen:  
Analysen viser et stærkt koncentreret bevillingsområde i Middelalderbyen.  
Fedt hvis vi kan prøve at se på konsekvenserne. Politisk beslutning fra 2017 om at se på, hvor kan 
kommunen stramme op.  
 
Ordstyrer:  
Kender man tætheden i bevillingerne i andre midelalderbyer?  
Kultur- og Fritidsforvaltningen: Nej. 
 
Niko Grünfeld: 
Enig i, at mætningspunktet er nået i visse områder. Bevillingsnævnet ved se på den forebyggende 
akse, og der er en opbremsning på vej. Det er gået for vidt i middelalderbyen. Ser på forskellige 
greb.  
 
Ordstyrer: 
Kan man lave partyzoner, der hvor der ikke bor mennesker? 
Hvordan løser vi det på en bæredygtig måde?  
 
DRC:  
Folk har ikke tænkt sig at blive hjemme.  
Det er fint at tale om et mætningspunkt.  
 
Forslag om: Indretning af rygerum med udsugning. Vil løse mange problemer. 
 
Politiet om mobile anlæg, beerbikes.  
Der gives bøder, der må ikke være strøm og musik.  
 
Niko Grünfeld: 
Nuancere. 
 
Daniel (?):  
Man skal tage et skridt tilbage. Der er byggerier alle steder, har du prøvet at booke et hotelværelse? 
Turister skal serviceres, af detailbranchen og restauranter.  
 
Lotte Juul:  
Håber der fortsat er støtte til beboelse i byen. 
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Dialog om nuancer.  
Der er ingen hurtige fix, mangler snakken om helheden og hvor vi vil hen. Hvem skaber kulturen i 
felterne i mellem.  
 
HORESTA: 
Ros til politikerne for initiativet til mødet.  
Danmark er et frit land, men det er ikke alle ting, som skal accepteres.  
 
Politiet:  
Ordensbekendtgørelsen, har en betydning.  
Gæsterne på hotellerne skal også sove om natten.  
 
HORESTA: 
10 % er ansat i denne branche i kommunen og betaler skat.  Branchen deltager aktivt i at forebygge 
diskrimination. En branche som tilskynder til, at der slås hårdt ned på de brådne kar. Vi har et fælles 
mål, en god by at leve i, at bo i, at være i. 
 
Der er ikke et quick fiks, men der må gerne være beslutningsdygtige politikere til stede næste gang 
vi mødes. 
 
Niko Grünfeld:  
Der er mange muligheder for at påvirke det politiske niveau. 
 
Vi må insistere på, at vI mødes på på kryds og tværs, gerne hvert 1/2 år, og holde hinanden op på, 
hvad de enkelte parter har gjort siden vi mødtes sidst. 
 
Måling: Turister 9 ud af 10 et tilfredse med niveauet. Men vi skal stadig forholde os til, hvordan. 
Der må også gerne være et fokus på at få ledt turisterne til andre bydele.  
 
Bent Lohmann om turister:  
Hvad er det for en kultur, vi gerne vil vise frem til resten af verdenen?  
 
DRC: 
Mange fældes interesser, gerne blik for de internationale tiltag og heraf nye fælles muligheder. 
 
Ninna Hedeager Olsen:  
Eksperiment om ordensregler, som på Bryggen, vil vi gerne brede ud.  
 
Lokalplaner skal ses og gerne bruges ses som et redskab ift. at bevare de særlige bydele. Passe på 
bymidten. 
 
 
 
Noter af Marianne Spang Bech, Miljøpunkt Indre By & Christianshavn 

 


